
واستمارة مستبلماةاامائة واماريةواتمامستية والدستاواة فةام معةوالليرةة
 

  عبذالقذوس جىدة كرين:                                                 اسن الطالب الهنذست :  الكليت 

 وسام صبيح الركابي. د& احوذ هجيذ الكاظوي . د:                                                اسن الوشرف لوذني  ا:  القسن 

 هاجستير: الشهادة                       (هائياث )هنذست هذنيت : التخصص 

: عنىاى الرسالت او الاطروحت 

 
: هلخص الرسالت او الاطروحت 

 
 

College :  Engineering             Name of student : Abdulqudoos  Joudah Kareem 

Dept. :   Civil                           Name of supervisor : Dr.Ahmad M.H. AL-Kadhimi &  

                                                                                    Dr.Wisam S .N AL-Rekabi 

Certificate : MSc.                    Specialization : Civil Engineering (water resorces) 

 

Title of Thesis 

 
Abstract of Thesis  

  

       The aim of this study is the simulate groundwater flow for AL Teep area in Missan province. Two 

dimensional mathematical models were used to that effect , namely , MODFLOW and MICROFEM.  Both 

models were used to simulate groundwater flow for steady and unsteady flow conditions. The models were 

first calibrated for AL Teep area using data collected for the area and observations on ten monitoring wells 

distributed over the study area. According to the calibration process, the hydraulic characteristics  for  the 

upper aqifer has been identified. The hydraulic conductivity for the study area was in the range of (1-10) 

m/day , while the specific yield ranged between (0.1-0.4) . A comparison between simulation results of the 

used models, indicate a more accurate simulation results for MICROFEM compared with that of 

MODFLOW. The study area is located in the northeastern of Missan governorate south of Iraq Between( 
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)longitude. It encompasses an area of 

(1856 km2 ).  The topographic elevation ranges from (7 – 230) m. The area is crossed by two ephemeral 

streams namely, Teeb and Dewereg. The source of both is Iran territory. The average discharges of both 

streams are variable depending on rainfall.  Both streams attained maximum flows during winter months 

(January through March), while the minimum flows occur during summer months. The climate of the 

study area is characterized by hot, dry summer, cold winter and pleasant spring and fall. Approximately 

90% of the annual rainfall occurs between  November  and April,  most of it occur  in the  winter  months 

of December to March. The remaining six months are dry and hot.     

 

Simulation of Groundwater Flow in Teeb Area - Missan Province Using Different 

Types of Digital Models 

 

ذى اسرخذاو ًَىرخٍُ سَاضٍُُ نهزا انغشض وهًا . يسافظح يُساٌ / ذهذف هزِ انذساسح انً ذًثُم خشَاٌ انًُاِ اندىفُح فٍ يُطمح انطُة 

ذًد . اسرخذو هزاٌ انًُىرخاٌ نرًثُم زانرٍ اندشَاٌ انًسرمش وغُش انًسرمش . (MICROFEM)و  (MODFLOW )انثشايح انشَاضُح 

يؼاَشج انُرائح فٍ انثذاَح تاسرخذاو تُاَاخ فُضَائُح ذى خًؼها نًُطمح انذساسح وكزنك تُاَاخ هُذسونىخُح يٍ ػشش آتاس يشالثح يىصػح فٍ 

واسرُادا نُرائح انًؼاَشج فهمذ ذى ذسذَذ انخصائص انهُذسونُكُح نهًُطمح زُس كاَد انمُى انخاصح تالاَصانُح . يخرهف أسخاء يُطمح انذساسح 

 ( .0.4-0.1)َىو وانُراج انُىػٍ تسذود /يرش  (10-1)انهُذسونُكُح تسذود 

ذمغ يُطمح انذساسح فٍ شًال  . (MODFLOW) لُاسا ب   (MICROFEM)وضسد يماسَح انًُزخح َرائح أكثش دلح تاسرخذاو ًَىرج  
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َدشٌ خلال يُطمح انذساسح َهشاٌ .  فىق يسرىي سطر انثسش )7-230)َرشاوذ اسذفاع انًُطمح تٍُ  . 

َرغُش يؼذل ذصشَف هزٍَ . يصذس هزٍَ انُهشٍَ هٍ الأساضٍ الإَشاَُح انًراخًح نهسذود انؼشالُح . يىسًُاٌ هًا َهش انطُة ودوَشَح

وَسمك كلا انُهشٍَ يؼذل انرصشَف الأػهً خلال أشهش  انشراء وأوطئ ذصشَف خلال . انُهشٍَ يىسًُا اػرًادا ػهً كًُح الأيطاس انهاطهح

َرًُض يُاش يُطمح انذساسح ػًىيا تانسشاسج واندفاف خلال أشهش انصُف وتانثشودج وانشطىتح انمهُهح . أشهش انصُف زُس لذ َدفاٌ ذًايا 

ذسذز اغهة الأيطاس خلال أشهش انشراء يٍ كاَىٌ الأول  إنً . خلال أشهش انشراء فٍ زٍُ َكىٌ يُاخا نطُفا خلال أشهش انشتُغ وانخشَف

 ياَس وتمُح الأشهش ذُؼذو فُها ا الأيطاس كهُا

 

 توثيل جرياى الوياه الجىفيت لونطقت الطيب في هحافظت هيساى باستخذام نوارج توثيل رقويت هختلفت الأنىاع 

 


